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Je nesmysl, že mládí je nositelem pokroku. Mládí nikdy
nebylo vzdělané. Škola má učit myslet, ne indoktrinovat
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K soumraku říše římské bývá běžně přirovnáván úpadek západní
civilizace na pozadí vzestupu Číny, posilování válčícího Ruska, nebo
i Íránu. „Je to tragická historie – to, co se stalo v Americe po pádu
komunistické říše. Američané se úplně zbláznili,“ shrnul politolog
Alexander Tomský v předchozí části našeho rozhovoru posledních 35
let. Přebujelému konceptu lidských práv a šíření dobra podle něj
podlehl celý Západ, a my se vezeme s ním. Pod taktovkou
antiliberálního liberalismu se dnes prosazují jediné správné názory
a jedině správné postupy, ty ostatní jsou vytěsňovány se stále větší
agresivitou, a ti, kdo nesouhlasí, si nesou cejch extrémistů a radikálů.
Proto se samozřejmě nabízí otázky: Jsme ještě svobodní? Máme
opravdu ještě demokracii? Náš host na to lakonicky odpovídá: „Máme
určité pole, které nám bruselští úředníci povolili, a na tom poli si
můžeme hrát.“

Martina: Alexandře Tomský, když jsme si tady bavili o svobodě, tak
jste řekl: „Oktrojovaná demokracie, oktrojovaná svoboda.“ Můžeme
vidět, jakým způsobem se cíleně vláda snaží omezit svobodu slova. Vy
jste řekl, že pomalu. Na druhou stranu jste řekl, že už jste viděl plakát
o tom, jak mají cestující naprášit někoho, kdo má řekněme…

Alexander Tomský: Přitom cizí lidé spolu ve vlaku vůbec nemluví. To
je úplně absurdní.
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Martina: Ale přesto by se měli zmínit třeba i o sousedovi a podobně.
Řekněte mi…

Alexander Tomský: A spolehlivé zprávy.

Martina: Beze sporu. Spolehlivé, ověřené.

Alexander Tomský: Důvěryhodné a spolehlivé.

Martina: Tyto tendence jsou vždycky na první pohled vedeny
ušlechtilými cíli, ukrývají se za fráze jako boj proti dezinformacím
a konspiračním teoriím. Řekněte mi, co je za těmito snahami? Co za
nimi vidíte? Jsou to opravdu bohulibé úmysly, někdy skutečně myšlené
dobře, nebo je to hra, jako tomu bylo za minulého režimu, kdy se říkalo,
že přece máme svobodu projevu, akorát že pak nemáme svobodu po
projevu?

Alexander Tomský: To je dobře řečeno. Samozřejmě na světě existují
dvě hnutí, která nám krásně zobrazili komunisté a nacisté. Jedno hnutí
vyvolává v lidech nutkání ke zlu, a druhé je idealistické. Proto také měl
komunismus větší úspěch než Hitler – idealistické hnutí je vždycky
lepší. Ale na Izraeli vidíme problém, že už tam toto hnutí začíná mít
nutkání ke zlu, protože Palestina od moře ke břehům Jordánu
znamená vlastě genocidu Židů.

Ale máte pravdu, že moderní progresivistická ideologie je založena na
idealismu, a proto má úspěch, zejména u studentů humanitních oborů,
kteří tomu podléhají, protože univerzity přestaly učit. Za mě ještě byla
u učení určitá disciplína, a když jsem studoval politickou filozofii,
mezinárodní vztahy, tak každý student musel znát opačný názor, musel
mít zdroje, když psal. Byl tam velmi silný nápor na objektivitu, která je
sice nedosažitelná, ale byla tam.

Martina: Aspoň kritické myšlení.
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Alexander Tomský: Ale byla tam metodologie, a vedlo to skutečně
k myšlení, které už úplně zaniklo. Čili mládež se skutečně
v progresivismu vidí, a buduje nový svět. A zase jsme u sekularizace:
Cožpak lidé mohou žít bez nějakého smyslu své existence? Nemohou.
Sice většina lidí se spokojí s tím, že žije pro rodinu, pro svou práci, pro
své hobby…

Martina: Třídí odpad.

Alexander Tomský: Nebo s nějakými takovýmito drobnosti, ale prostě
mají svůj cíl, a vyšší cíl nepotřebují. Ale určitá menšina vždy potřebuje
vyšší cíl. Já jsem kdysi napsal esej, nebo text o malém a velkém
smyslu života. A velký smysl života po křesťanství zanikl. Pokusem byl
nacionální socialismus Hitlera a bolševismus. A teď máme třetí pokus
o budování nového světa, a to mládež vidí samozřejmě velmi pozitivně,
a je velmi silná, protože vychází z univerzit, a je intelektuální.

Musíme rozlišovat občanská práva, politická práva

Martina: Vy jste řekl, že jsou dva směry: Nutkání ke zlu, a k idealismu.
A mě by jenom zajímalo, jestli to ve výsledku není jedno. Stanislaw
Lem řekl, že svět zotročený k dobru je stejně nesvobodný, jako svět
zotročený ke zlu.

Alexander Tomský: Nakonec ano, ale až v poslední fázi. Ono to
postupuje, ale …

Martina: Protože se svět zotročený k idealismu, jakože se dlouhou
dobu tváří, že vede k dobru, a tudíž na sebe nabalí mnohem více lidí.

Alexander Tomský: Ano, a výsledek bude stejný. Je to zvláštní,
nutkání ke zlu v naší civilizaci není přijatelné. Naše civilizace je
založena přeci jenom na člověku stvořeném k obrazu božímu,
a podobně. Takže to u nás není. Ke zlu tíhlo v dějinách mnoho hnutí,
a jedno z největších byla „Zlatá horda“ v Rusku, nebo Tataři a podobně,
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kteří chtěli vyvraždit všechna města, spali pod stany a nenáviděli
města. Ale přímo nenávistná hnutí dnes v naší civilizaci nepřipadají
v úvahu.

Martina: Takže jsou pokrytecká.

Alexander Tomský: Proto se také považuje nacismus za větší zlo než
komunismus, a nepřipadá v úvahu. Budeme mít pořád pachatele
dobra.

Martina: Myslíte si, že teď žijeme v tom, čemu se říká: „Buď budeš
tolerantní, nebo dostaneš přes držku“?

Alexander Tomský: Je to tak. Bylo a je hodně vtipů na tyto pachatele
dobra.

Martina: Tak, už jsme se podívali pod sukýnku demokracii i svobodě.
A co teď lidská práva? Nezdá se vám, že to, čemu jsme si zvykli říkat
„lidská práva,“ se v současné době, nebo v posledních letech, stalo
nástrojem menšin, jak vládnout většině? Co všechno se schová za
lidská práva?

Alexander Tomský: To je strašný problém, a nikdo s tím nepočítal.
Když Angličané v roce 1668, 1669 uzákonili čtyři občanská práva, tak
je vůbec nechápali jako Francouzská revoluce, tedy univerzálně.
Chápali to jakože „Angličané mají tato práva, my tady budeme mít tato
práva“. Habeas Corpus, například – bez zatykače nemůže být nikdo
zatčen, porota bude rozhodovat o tom, jestli má soudce pravdu, a tak
dál. Byly tady vymezeny určité svobody. Když jsem byl ještě zelenáč,
devatenáctiletý student na The London School of Economics, tak starý
profesor, Michael Oakeshott, významný konzervativní filozof, říkal:
„Přátelé, vy víte, jak se nám po roce čtyřicet pět rozmnožila Charta
lidských práv OSN. Zapamatujte si jednoduché dělítko. Skutečné
svobody jsou práva, která nic nestojí.“ Nemají žádný finanční základ.
Prostě jsou zadarmo. A tato práva jsou občanská. Mají sice univerzální
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rozměr a charakter, ale vznikla v západoevropské civilizaci na
židovsko-křesťanském základě, a je otázka, jestli to nebyl omyl. Je to
velice problematické.

Bible o žádných právech nemluví. Mluví o důstojnosti člověka,
a o rovnosti před Bohem, a tak dál. Mají univerzální rozměr a bylo by
krásné, kdyby byla přijata všude, ale je to nemožné, protože lidé dávají
přednost vlastní civilizaci, vlastní kultuře, vlastním tradicím, a tato
abstraktní práva nebudou přijímat. To mi řekl tento profesor před
pětapadesáti lety.

Takže já jsem nikdy neměl žádné iluze, že by univerzální lidská práva,
pro která Američané napáchali škody, o kterých jsme mluvili… Tam je
přece příčina. Albrightová chtěla do Súdánu vnést lidská práva. To
nejde. Takže musíme rozlišovat občanská práva, politická práva, která
si může zákonodárce vytvořit tak, jako to udělali v Anglii v sedmnáctém
století. Ale práva dětí, jak o nich mluví například Evropská unie? To je
jedna absurdita za druhou.

Martina: Proč to dělají?

Alexander Tomský: Nějak se jim to množí. Pachatelé dobra by chtěli
světu uzákonit ideální, utopický systém. Proč mají lidé nutkání k utopii?
To mi vysvětlete. K ráji na zemi.

Martina: Potřebují se cítit lepší. V okamžiku, kdy se cítíte předobrý, tak
se cítíte povýšený, máte navrch.

Alexander Tomský: Já se cítím špatně, protože jsem hříšník, a jsem si
vědom své nedokonalosti.

Martina: Ale kdybyste napsal do evropského zákona něco o ochraně
práv dětí, tak byste se možná cítil lépe.

Alexander Tomský: Já nejsem psycholog ani psychiatr. Já tomu
nerozumím.
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Martina: Ptal jste se mě, proč se lidé uchylují k idealismu.

Alexander Tomský: Já tomu nerozumím, protože jsem vyrostl
v tradici, že jsme strašně nedokonalí, hrozní hříšníci, pácháme zlo
slovem, skutkem i činem, nebo jak to je. Toto nechápu.

Naše vláda nemá žádný vlastní politický program, je těžko definovatelná. Ale
v podstatě je to vláda levicová.

Martina: Často hřeším v myšlenkách, slovy, i skutky.

Alexander Tomský: Ano, vy to znáte správně. V judaismu to není. Já
chodil v Praze tři roky na židovské náboženství.

Martina: Dobře, ale mě jste se ptal, proč se uchylujeme k idealismu.
Navíc, když známe z historie, že idealismus končí velmi často zlem.

Alexander Tomský: Ale rozumíte, problém je zase v sekularizaci. Židé
i křesťané mají ideál, a tento ideál se jmenuje „svatost“. „Buďte svatí
jako já. Já jsem svatý,“ říká Hospodin. Tam je ideál. A dokonalý svět
není náš, ale ten posmrtný. Náš je z principu nedokonalý.

Martina: Dobře.

Alexander Tomský: A toto zaniklo. A zaniká to v sektách už od raného
středověku: Kataři, albigenští, sekty, které chtěly tento křesťanský ideál
převést na zem, bojovaly s vlastním křesťanstvím. Jako dokonalí
husité, také táborité, kteří si vymysleli dokonalou společnost. A to je
hlavní hereze, to je hlavní kacířství, které tady máme. A to se dneska
masivně projevuje ve světské podobě.

Martina: Táborité si to vymysleli, ale aspoň to po určitou dobu
dodržovali. My jsme tady teď svědky toho, že se to vymýšlí pro nás,
a ne pro ně.
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Alexander Tomský: Protože už protestantští sektáři to chtěli všem
vnutit. Například Ženevská protestantská republika, kalvínská
Ženevská republika, byla už jakýsi totalitní stát. Kalvíni nechali bičovat
ženu, protože se modlila na hrobu svého syna. V Ženevě se děly
hrůzné věci. Nic nového. Nic nového pod sluncem.

Martina: Dobře. V tom případě, když říkáte, že to není nic nového, tak
to, co nás obestírá nyní, jsou nové ideologie, nebo se jenom jako nové
ideologie tváří?

Alexander Tomský: Ze starých ctností se vytváří nová koláž
takzvaných hodnot. Ty poletují okolo, a oni musí z něčeho brát.

Martina: Dobře, a teď mi vysvětlete jiné kouzlo. Lidé si u nás zvolili
pravicovou vládu, a nejenom u nás, tak čím to je, že tito pravičáci
podlehli tolika ultralevicovým ideologiím a jejich hlasatelům? Že tolik
západních politiků je jimi uhranuto. Jak se to stalo? Tušíte?

Alexander Tomský: Máte strašně složité otázky. Svět není zcela
pochopitelný, to všechno jsou tajemství a záhady, které se nedají úplně
jasně vymezit, vysvětlit a definovat. Naši vládu bych nechal stranou,
protože to je vláda pěti neslučitelných stran, to je prostě guláš,
řekněme proti Babišovi, jak víme, a tudíž nemá žádný…

Martina: Politický program.

Alexander Tomský: Žádný vlastní program, nebo vlastní esenci, je
těžko definovatelná. Je to v podstatě vláda levicová – co si budeme
povídat.

Martina: Chvíli se tak netvářila.

Alexander Tomský: Chvíli. Takže problém, proč pravice podléhá
progresivitě: Myslím, že je to proto, že si nevšimli, co se děje – aspoň
tak jsem to viděl v Anglii. Mezi levicí a pravicí v 60., 70. a 80. letech,
v letech studené války, probíhal spor o ekonomii, o hospodářství, o nic
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jiného, jen o hospodářství. Tedy znárodňovat podniky, nebo
neznárodňovat podniky? Dát více na zdravotnictví, sociální stát, a tak
dále? Nebo více kapitalismu a konkurence, a méně brzd, regulovat
hospodářství více, nebo méně? To byly spory mezi socialisty a pravicí,
ale civilizačně stáli jakoby na stejné lodi, protože to ještě nebyla
progresivistická ideologie, a byl tady ještě zápas s komunismem. Takže
levice byla dost zbrzděná právě tím, že přišli Solženicyn a Bukowski,
a bylo to hrozné. Jak řekl Orwell: „Naše inteligence si bere kuchyň od
Francouzů, a názory z Moskvy.“ Orwell byl geniální, a toto řekl v roce
45. A nejvyšší oxfordské vrstvy měly těch pět strašlivých špiónů.

Ale levice mezi tím už měla svůj postupující program, už pronikala do
univerzit, a do různých institucí státu a prosazovala své. A pravičáci?
Já jsem je znal velmi dobře, protože jsem byl velmi blízko i kruhům
kolem Margaret Thatcherové, a oni říkali, že je to je jejich kulturní boj,
ať se o tom baví sami na svém hřišti, to nás nezajímá, to je
bezvýznamné. Čili v jistém smyslu si vlastně nevšimli, jak to bude
významné.

Martina: Dobře…

Alexander Tomský: Netušili, že si z toho vytvoří světový názor. Byla to
plíživá revoluce.

Green Deal je apokalypsa. Greendealoví fanatici si myslí, že člověk je
škůdcem Země.

Martina: Oni si toho mohli nevšimnout, řekněme, protože to byla
novina. Ale teď už to víme.

Alexander Tomský: Teď už to víme.

Martina: My jsme to mohli pozorovat.
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Alexander Tomský: Teď jsou zoufalí, samozřejmě. A když se podíváte
na Anglii, tak vidíte, jak se k tomu nejsou schopni postavit ani teď, když
už to všichni vědí.

Martina: A my to následujeme.

Alexander Tomský: Vůdce Konzervativní strany, David Cameron, když
prohrál brexit a odstoupil, tak prohlásil, že to největší, čeho v politice
dosáhl, bylo partnerství homosexuálů. To je strašné. Já nemám nic
proti partnerství homosexuálů, ale neříkejte tomu manželství
a nedovolte jim vyrábět za peníze děti.

Martina: Ale jak se tedy vlastně díváte na to, že některé ideologie jsou
pojímány až tak fatálně, že na nás neustále křičí, že když je
neposlechneme, tak zemřeme? Ideologie Green Dealu je jednou
z takových.

Alexander Tomský: To není ideologie, to je apokalypsa, a má taky
křesťasnko-židovskou tradici. Je to apokalyptický názor.

Martina: Apokalyptický názor, ale…

Alexander Tomský: Kde se vzal? Z hlubin pravěku? Nevím. Prostě
apokalypsa. Apokalypsa je, myslím, jedna část evangelií.

Martina: To ano, ale…

Alexander Tomský: V tom bude asi kořen.

Martina: Nesvádějte to na nebohé křesťany.

Alexander Tomský: Křesťani se s tím moc nechlubí, oni to ignorují.

Martina: Já si myslím, že ti, kteří propagují Green Deal možná Knihu
knih nikdy nečetli.
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Alexander Tomský: Zelený úděl – já tomu říkám úděl, protože „úděl“
je strašné slovo, to je neštěstí. Problém apokalyptického mínění je
skutečně podivný. Já na to vysvětlení nemám. Podívejte se, ti fanatici
si skutečně myslí, že člověk je škůdce Země.

Green Deal se stal hlavním programem EU proto, že nějaký program
potřebovala. Přiznala to Ursula von der Leyenová, když řekla, že v zelené
politice jsme našli nový účel EU.

Martina: Ale hlavně si myslí, že to může planetu ovlivnit.

Alexander Tomský: To je jiná věc, a taky nesmysl. Hospodin stvořil
svět pro člověka? Bez člověka nemá příroda přece žádný smysl. Jaký
má smysl sama o sobě? Ale oni skutečně hlásají, že má smysl sama
o sobě.

Martina: A jak si vysvětlujete, že se to stalo hlavním programem
Evropské unie?

Alexander Tomský: Protože potřebovala program. Přiznala se k tomu
Ursula von der Leyenová, když řekla: „V zelené politice…“ – už nevím
přesně, jakými slovy to řekla, páč tam slovo „zelený“ asi neměla – „v
politice ochrany klimatu“ a tak dál, „jsme našli nový účel Evropské
unie“. Ona to sama řekla: Je to nový účel Evropské unie. Zřejmě
integrace Evropy a regulované hospodářství nebyly dostatečné, ale teď
můžeme nadchnout mládež tím, že tady máme nový účel.

Samozřejmě, nejhorší na tom je jedna věc, kterou jsme neřekli: Je tam
záměr zchudnout. A to považuji za opravdové zlo. Na každé ideologii je
nějaká pravda, a je pravda, že naše konzumní společnost je bezuzdná.
Američané po Vánocích vyhazují miliony tun plastových hraček,
a nevím, čeho všeho – to je pravda – ale to se dá rozumně regulovat.
Místo toho u mladých idealistů vznikla nenávist vůči konzumní
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společnosti. O mladých idealistech napsal krásnou esej Roger Sruton
v knížce, která u nás vyšla, Kacířova zpověď, jenže není k mání –
prodalo se dva tisíce výtisků.

Martina: Dotisk nebude – jasně. Řekněte mi ale, jak si vysvětlujete…

Alexander Tomský: Já si to nevysvětluji.

V Německu se dějí šílené věci, a může to dopadnout špatně. Němci si
nenechají líbit chudnutí a hospodářský krach, protože jsou zvyklí na
vysokou životní úroveň.

Martina: Že politici, kteří jsou voleni lidmi, skládají jim účty, mohou
naprosto přehlížet následky prosazování těchto zelených údělů do
politiky – jako třeba snahu o nulové emise – a zcela bez ohledu na lidi,
na jejich životní úroveň – o tom jste teď mluvil – a to dokonce i zcela
bez ohledu na to, zda to planetě skutečně pomůže.

Alexander Tomský: Nepomůže, oni neudělají nic. To nejde. Proč?
Protože za to může Brusel. Proč jsme se nepostavili proti Bruselu?
Tenkrát to byl Babiš, který se nepostavil proti, a mohl se postavit proti,
ale proti tomuto hlasovali jenom Rumuni, Maďaři a Poláci. Proč? To je
otázka „proč“. Protože naše elita je taková.

Martina: Ale taková je i německá, francouzská.

Alexander Tomský: Dnešní elita je taková.

Martina: Ale taková je i německá, francouzská…

Alexander Tomský: Všichni jsou takoví.

Martina: Německo je na tom teď fakticky nejhůř za posledních 60 let.

Alexander Tomský: Německo začne hospodářsky krachovat. Já tam
mám sedm neteří, a mám bratra, který ještě žije, a to, co mi
o Německu vyprávějí, to je horor. Německo začne chudnout. Ale
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v Německu to může dopadnout špatně, protože Němci si to nenechají
líbit – jsou zvykli na vysokou životní úroveň.

Sliby západních politiků o omezení migrace byly vždy podvod

Martina: Dobře. A teď se podívejme na evropskou politiku dál, a to jsou
proklamované sliby o omezení a regulování migrace, přičemž všichni
vidí, že realita je přesně jiná.

Alexander Tomský: Ta byla vždycky jiná, opačná. Od počátku to byl
podvod.

Martina: Opačná… Dobře, ale když už to sečteme, tak plus, plus dá
v tomto případě mínus.

Alexander Tomský: Ano, proti masové migraci se lidé bouřili vždycky,
ale nebylo to dostatečně silné na to, aby to zvrátila. A politici se
přetvařovali od samého počátku. Já si pamatuji jak v 60., 70. letech
v Británii říkali, že s tím něco dělají, ale dělali přesný opak. Je to
nepochopitelné, ale lidé se proti tomu nedokázali zmobilizovat. Ono by
to totiž také znamenalo zrušit Evropský soud pro lidská práva, a Soud
Evropské unie. Oni se opouzdří mezinárodními smlouvami, lidskými
právy a tak dále, a dělají, jakože proti tomu něco dělají. Kdežto ten
Frontex, který tomu má bránit, nesmí ty lidi vrátit zpátky ani o pár
metrů, na mělčinu.

Martina: A jak rozumíte tomu, že oni tedy…

Alexander Tomský: A proč to dělají? To víme.

Martina: Povídejte.

Alexander Tomský: Po válce vznikl strašný nedostatek pracovních sil.
Všichni imigranti z padesátých let, kdy ještě nebyla masová imigrace,
dostali na určitou dobu povolení pracovat v Británii, Belgii, Německu –
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Turci v Německu, Kurdové – všichni měli povolení na pět let, co bylo
prodlouženo na 10 let, a všichni zůstali.

Martina: Ale to bylo tehdy?

Alexander Tomský: Tehdy.

Martina: Ale teď jsou stále nové vlny.

Alexander Tomský: Vy jste řekla, jak krásně se dá manipulovat
s lidskými právy. Takže do tohoto pak přišla lidská práva, jako sloučení
s rodinou. Já to všechno pamatuji, vždyť jsem to zažil, píšu o tom už 50
let.

Martina: To ano, ale tady jdou originální lidé, kteří nemají rodinu nikde
a podobně.

Alexander Tomský: Vždycky se najdou bratranci, nebojte se.

Martina: Dobře, ale ještě jiná věc. Evropská unie se rozhodla – nebo
tak činí, možná, že se tak nerozhodla – že bude přijímat veškeré
migranty, nelegální, legální.

Alexander Tomský: To už došlo daleko. Tenkrát to ještě tak nebylo.

Martina: Tudíž za ně přejímá zodpovědnost. Ale přitom zaváděním
praktik Green Dealu, energetickými omezeními, a emisními
povolenkami, ekonomicky Evropu sráží na kolena, takže se Evropa
o migranty nebude moci postarat. Rozumíte tomu?

Alexander Tomský: Jo. Otázka je, jestli k tomu dojde? To je proces,
který postupuje. Lidé už se ohledně zákazu spalovacích motorů
začínají bouřit – například. Už to začíná. Protože to je konec. Na
venkově lidé budou mít sice autobus, ale nebude jezdit desetkrát
denně, ale jenom jednou do práce a jednou z práce. Už to začíná být
obrovský problém. A to jsou teprve auta. A co teprve bagry, těžká
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technika, a tak dále. Jak si to představují? Oni už také začínají vydávat
nařízení na stavebnictví, takže dům už bude stát třikrát tolik. To jsou
takoví šílenci, že to nemůže… Oni to neprosadí.

Martina: Začínají trochu couvat.

Alexander Tomský: Nepatrně, ale představte si, že teď euroskeptici
vyhrají v červnu volby do Evropského parlamentu. V Komisi už jsou teď
podělaní strachy.

Martina: Myslíte, že by to něco změnilo?

Alexander Tomský: Určitě, europarlament sice nemá žádnou
pravomoc, ale ten křik v europarlamentu, tak ten bude slyšet.

Starý liberál věřil, že má správný názor, ale že ho má prosazovat diskusí,
a nechat společnost k němu vyvinout. Dnešní liberál nám chce svůj jediný
a správný názor vnutit.

Martina: Jak myslíte, že Evropu změní nezvládnutá migrace?

Alexander Tomský: Nemám ponětí, v každé zemi je trošku jiná.
Například Británie nemá příliš mnoho muslimů, kdežto Belgie, Švédsko
a Francie jsou úplně beznadějně ztraceny. Takže to je jeden velký
rozdíl. Většina je indických přistěhovalců, což nejsou muslimové, mají
tam také Pákistánce a Bangladéšany, ale není to tak velký počet. Ale
ustupuje se před nimi všude.

Martina: Nejsou to muslimové, ale jsou to migranti.

Alexander Tomský: Migranti by tak strašně nevadili, kdyby pochopili
a přijali evropskou kulturu. Ale nikdo je k tomu nenutí.

Martina: To jsem právě měla na mysli. Asi nám na náboženství nebude
tolik záležet, ale na tom, jestli jsou ochotni splynout se zemí, do které
přišli.
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Alexander Tomský: Ale podívejte se, kulturu a civilizaci ztrácejí
Angličané. Do roku 1971, a v Americe trochu déle, se ještě na
humanitních oborech učil obor: Západní civilizace. To je přesně to, co
píše Shapiro, že stojíme na dvou pilířích Athén a Jeruzaléma, na
Aristotelovi, na řeckém binárním rozumu, a na náboženském
existencionalismu, tady jak žít, a proč takhle máme žít, a co to
znamená morálka, a tak dál. Já jsem se to ještě učil, a znám to skoro
nazpaměť. Profesor nám říkal: „Evropa vytvořila pět dualismů, které
ruská civilizace, která se někdy omylem považuje za Západ, za Evropu,
nezná, a to: Dualismus víry a rozumu. Odluka církve a státu. Rozdíl
mezi individuálním občanem a společností. Rozdíl mezi státem
a soukromým hospodářstvím, a tak dále“. Ale ty se už od roku 1971
v Anglii neučí. To znamená, co se Ind, Turek, nebo Kypřan může
dozvědět o Anglii? My už neučíme vlastní civilizaci, přestali jsme učit
západní civilizaci.

Martina: Myslíte, že za nějakých dvacet, třicet let, ještě budou
v Evropě rozhodovat o jejím dalším směřování původní Evropané?

Alexander Tomský: Samozřejmě, že nebudou, to je zcela evidentní.
Ale nevíme, kdo bude rozhodovat. Existuje 175 národností, a ty jsou
mrňavé. Jediný agresivní a stmelený je islám, a ten je v Anglii naštěstí
slabý. Ale ve Francii?

Martina: Velkým strašákem, který také protlačuje Evropská unie do
všech států, které ji tvoří, je elektronizace a digitalizace všeho a všech,
po všech stránkách. Myslíte, že to je vlastně nový výkonný nástroj
nejnovější totality – digitální gulag?

Alexander Tomský: Určitě, zcela jistě, to je zcela evidentní. To je
Orwell, to už je Velký bratr. Názory už chtějí kontrolovat dnes. Je to
strašně zvláštní. Já ještě zažil staré liberály, a starý liberál věřil, že má
správný názor, ale že má tento názor prosazovat diskusí, debatou,
nechat společnost, aby se vyvíjela k tomu jednomu správnému názoru
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sama. Ale tento názor ztratila, a dnes to chce vnutit. Dnešní liberál
chce svůj názor – ten jediný správný – vnutit. Dříve, před padesáti lety,
to tak nebylo. Já jsem svědek celého tohoto vývoje.

Martina: Jak teď vnímáte elektronické peníze, elektronické doklady,
elektronické úřady?

Alexander Tomský: Já platím jenom hotově.

Martina: To jsme dva.

Alexander Tomský: Jenom hotově. Celá moje rodina.

Martina: Ale to nebudete moct. Bude absolutní kontrola.

Alexander Tomský: Já vím, chtějí nám to vzít.

Martina: Myslíte, že to je nástroj absolutní kontroly?

Alexander Tomský: Těchto nástrojů mají hodně. Ale digitalizace
a elektronická kultura – to bude ovládat ideologie. Rozumíte? Každá
společnost má svou ideologii – s tím jsme začali. Chesterton v tom měl
obrovské potíže, protože byl antiimperialista, ale byla tam svoboda.
A dnes správný názor dostane nástroje. A tyto nástroje už začaly
internetem, protože bojovná mládež, agitátoři – nová mládež
Gottwaldova, jak jsme říkali – má najednou obrovský nástroj.

Je tady ještě úžasná kniha, která je pořád na trhu, která se jmenuje
Šílenství davů. To jsou na internetu mrňavé davy, které jsou aktivní.
Chesterton to ve své době krásně popsal, když říkal, že proti pasivní
konzervativní společnosti stojí agilní intelekt. A ten nyní dostane
digitální nástroj. To je konec. Tragédie. Ale je to postupný proces,
a musí se odbourat. Lidé se budou bouřit. Už teď se bouří kvůli jiným
věcem, kvůli životní úrovni, kvůli autům, kvůli energetice.

Ž
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Že mládí je nositelem pokroku, je nesmysl. Mládí nikdy nebylo vzdělané.
Mládí je mládí, a ještě nic neví. Škola je má učit myslet, ale místo toho je
indoktrinují.

Martina: Vrátila jsme se z Ameriky a musím říct, že co se týká
bezhotovostních peněz, tak tam jsou naklepáni tak, že už žádný zákon
nepotřebují. Tam už to dělají dobrovolně, s nadšením a s lehkou
pýchou.

Alexander Tomský: Mladí lidé platí kartou v autobuse, ve vlaku, platí
v hospodě, všude platí jedině kartou – je to výhodné.

Martina: Mládí vpřed. Vždycky se říkalo, že mládež je nositelem
pokroku.

Alexander Tomský: To já jsem si nikdy nemyslel.

Martina: A co si myslíte o současných mladých lidech?

Alexander Tomský: Mládež nikdy nebyla vzdělaná. Mládež je mládež
– nic ještě neví. Jak může být mládež nějakým pokrokem? To byl
odjakživa nesmysl.

Martina: Čeho je tedy pro vás nositelem?

Alexander Tomský: Mládí je mládí. Hloupé mládí. Telata. Co chcete
od mládí, prosím vás? Máte je učit myslet, ale školy je indoktrinují. Co
s tím naděláme?

Martina: Co s tím naděláme?

Alexander Tomský: Já mám konzervativní děti, páč jsem je
konzervativně vychoval.

Martina: V Kanadě máte dceru marxistku.

Alexander Tomský: Ne marxistku, kariéristku.
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Martina: Vy jste o ní hovořil jako o marxistce. Jinak bych si to
pochopitelně nedovolila.

Alexander Tomský: Ne, já jsem neřekl marxistka. Je tam marxistické
prostředí, nebo neomarxistické, progresivní, a ona jde s proudem. Ona
se se mnou o politice vůbec nebaví. A podléhá samozřejmě mnoha
věcem.

Martina: Alexandře, vy jste žil v Británii, a když jste mohl, tak jste se
vrátil domů. Lidé z Asie, z Afriky vědí, kam utéct. Z Asie a Afriky prchají
do Evropy, a z Jižní Ameriky prchají do Spojených států. Řekněte mi,
kam má v současné době utéct západní člověk, když chce žít v klidu,
normálně, bez všudypřítomné ideologie a kontrolně sledovacího
kapitalismu?

Alexander Tomský: Nevím, jestli na světě existuje nějaká oáza klidu
a pohody. To opravdu nevím. Možná někde ještě existuje. Opravdu
nevím, kde by mohla být. Myslím, že největší bezpečí máme doma.
Tady.

Martina: Zatím.

Alexander Tomský: Zatím myslím, že jsme na tom nejlíp. Neumím si
představit, kde na tom jsou líp.

Politici vždycky slibovali, že „bude líp“. Ale teď říkají, že „bude hůř“. To
nejde. Až půjde do tuhého, tak my, Slováci, Maďaři, Rumuni, Poláci se nějak
ubráníme.

Martina: Myslím si, že zatím Atlantidu ještě hledat nemusíme. Ale
přesto se mnoho lidí bojí, že přijde buď nová totalita, nebo válka.
Vidíme, že se poměrně ochotně bubnuje, zejména třeba v naší zemi.
Řekněte mi, co s tím dělat? A máte stejné obavy? Protože zatím jste
řekl, od nás není kam utíkat, máme se dobře. Máte strach?
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Alexander Tomský: Já strachem vůbec netrpím. Asi proto jsem také
jako mladík odešel do Anglie, kam mě v podstatě vyhnala matka. Ale
nevím – obavy…

Martina: „Obava“, to je lepší slovo. Máte obavu o tuto zemi? Máte
obavu o střed Evropy? Máte obavu o naše sousedy?

Alexander Tomský: Já mám pocit, že my to ještě tady nějak uhrajeme.
Jsem v tom trošku optimista. Myslím, že my, Slováci, Maďaři, Rumuni,
Poláci, až začne jít do tuhého, že se nějak ubráníme.

Martina: Že se ubráníme nelegální migraci? Green Dealu? Zákazu
pohybu? Že se ubráníme digitalizaci všeho? To si opravdu myslíte, že
jsme tak odolní?

Alexander Tomský: Všemu se neubráníme. Ale přesto si myslím, že
se můžeme ubránit dost. Ale vždycky to je za pět minut dvanáct. Lidé
se vždycky bouří za pět minut dvanáct. Nemůžete čekat, že nějaký
silný odpor začne už teď. Evropská unie se podle mého soudu začne
velmi brzy hroutit.

Martina: A pokud se začne hroutit, nebude to po jejím zhroucení ještě
horší?

Alexander Tomský: To nevím. Víte, já strašně nerad předpovídám.
Měl jsem jednoho irského profesora, který říkal „Já rád předpovídám,
ale až po událostech“.

Martina: K čemu pak vy, politologové, jste, když nepředpovídáte?

Alexander Tomský: My máme popsat minulost. Člověk je taková divná
potvora – jak kdysi řekl Chesterton. My se díváme do minulosti,
a chceme pochopit, jak jsme se ocitli tam, kde jsme. A do budoucnosti
kráčíme pozadu. Máte to v názvu – Kupředu do minulosti. My prostě
jdeme zádí k budoucnosti, ale snažíme se pochopit něco z toho, co se
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stalo, abychom věděli, jak jsme se na to dnešní místo dostali. Je to
neologismus, jako když tady nazvali Ústav soudobých dějin. Soudobé
dějiny?

Martina: Protimluv.

Alexander Tomský: My nevíme, kam to spěje, ale víme, co se děje.
Teď jsme popsali mnoho rysů společenských změn, a tyto změny
samozřejmě povedou k reakci. A tato reakce může být velmi tvrdá,
násilná, zuřivá. Nevíme. Ale nemyslím si, že v Evropské unii už přešli
přes Rubikon. Až teď uvidíme veliké problémy. Myslím, že Evropský
parlament by se mohl vzbouřit. A když ne teď, tak v příštích volbách.
Jak naordinovat lidem chudobu? No beztrestně nejde. Politici vždycky
slibovali: „Ano, bude líp“. Ale teď říkají: „Bude hůř“. To myslím, že
nejde.

Martina: Alexandře Tomský, já vám moc děkuji za připomenutí, že do
budoucnosti se dá i couvat.

Alexander Tomský: Jinak to nejde. My nevíme, jaká bude, ale obavy
bych neměl. Nějak to dopadne.
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